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Z Ljubljanskega močvirja. {Javna zahvala.) Po le
tošnjih pomladanjskih povodnjih, ki so ali vso poljščino 
zatrle ali jo zelo pokvarile, da že ni bilo upati mnogo 
pridelka, ugibal je preubogi močvirski zemljedelec, kaj 
mu bode zdaj početi. Rovisča (grabni) so bila s plav-
jem zamasena, mostovi podrti, a kolovoze po šotni plasti 
je voda bila vzdignila ter odnesla. Bilo je r o v i s č a 
t r e b i t i , p o t i p o p r a v l j a t i in v o d o z n o v a mo-
s t i t i , ker drugače se ni moglo na polje priti. Dela 
obilo, a najemniki dragi! 

SI. deželna vlada, Ljubljansko mestno županstvo in 
posamesni meščani so uboge močvirske naseljence pod
pirali z novci ali živežem. 

V tem blazem početji niti Ljubljanska narodna či
t a l n i c a ni bila med zadnjimi; tudi ona je iznemoglim 
močvircem hitela pomagat. Napravila je v to namero 
„besedo", pri kateri se je nabralo 288 gold. 37 kr. 

Kedar se je bilo za to blagodejno darilo živeža 
kupilo manjšim Zemljanom in gostačem, izmed katerih 
barje dobiva najemnike, potem je bilo ukreneno, z osta
limi novci o t r e b i t i v a ž n e j š a r o v i s č a , ker to po
maga najemniku in zemljami, obema enako; kajti na
jemnik dohode zaslužek, a zemljan izboljšan, osušen 
svet. — Iztrebili smo naslednja rovisča ob troških, ka-
korsne tu pripovedujemo: 
Ob Vrbljanski cesti rov, 900 metrov 

dolg, ki je stal 45 gold. — kr* 
Ob Loški in Matenjski cesti rovisča, 

s stroški 62 ,, 97 „ 
Strojanov rov (graben) 40 „ — „ 
Rovisča ob Ižanski cesti . . . . 31 „ — „ 
Rovišce, imenovano „Goriški graben" 

(Ločnik) na Brezoviški strani . 94 „ 47 „ 

Vseh troškov bilo je 273 gold. 44 kr. 
Po teh dovršenih delih nam je bilo od čitalničnega 

darila še ostalo 14 gold. 93 kr. , kateri so bili razde
ljeni med tri^zelo ubožne zemlj&nčke, namreč: Juriju 
Končanu v Orni vasi 4 gold., Matiju Mazeju iz Lip 
5 gold., in Petru Čudi iz Lip 5 gold. 93 kr. 

Zatorej Ljubljanski narodni čitalnici v imenu moč
virskih naseljencev izrekamo iskreno zahvalo o njenem 
blazem darilu. 

M a r t i n P e r u c i , M a t i j a R e m š k a r , 
podprvosednik cestnega odbora. Brezoviški župan. 

I v a n G a m s , I v a n S e n k , 
Loški župan. Studenški župan. 

Iz Ljubljane. — Nenavadno m i l o vreme letošnje 
zime, ki neprestano z 8 - 1 0 ° toplote se zmirom traja 
tudi pri nas, hudo kontrastuje z ledenim p o l i t i č n i m 
vremenom , naj že gledamo v Pest in na Dunaj ali v 
Carigrad. Bati se je , kakor utegne pomlad mrzla uni
čiti prerano cvetje na vrtu in polji, da ne bi grozni vi
harji politični stresali vso Evropo, kakoršnih še ne pomni 
svet. Taka znamenja se nam danes kažejo iz P e š t a in 
C a r i g r a d a . 

— (Iz seje deželnega odbora 13. januarija.) Občini 
Jablaniški na Notranjskem se je dovolilo 200 gold. po
vračila stroškov za mejne straže ob času živinske kuge 
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v sosedni Primorski deželi. — Dopis c. kr. deželnega 
šolskega sveta, da se služba nadučitelja v b e n t - V i d u 
pri Zatičini zarad nekaterih n e p o s t a v n o s t i , ki so se 
pri prvem razpisu in predlogu za oddajo te službe dogo
dile, v n o v i č razpiše, vzel se je na znanje. — Služba 
vrtnarskega pomočaika na deželni vino- in sadjerejski 
soli na S l a p u se je oddala Josipu S k a l i , bivšemu 
učencu te šole. — Grof Saurau-ova masna ustanova se 
je podelila duhovnemu deficientu Jožefu S t r b e n c u . — 
Sklenilo se je , da se r a s t l i n s k a z b i r k a (herbarij) 
ranjcega barona Nikomeda Rastern-a kupi za deželni 
muzej. — Sklenilo se je , da se za šolske otroke iz 
S t a j a r s k e g a , ki obiskujejo ljudsko šolo v S e n t -
g o t a r d u , in za otroke iz P r i m o r s k e g a , v ki ob
iskujejo ljudsko šolo V r e m s k o , zahteva od Š t a j a r -
s k e in P r i m o r s k e dežele primerna subvencija k stro
škom omenjenih šol. 

— (Iz seje mestnega zbora 12. januarija.) Zupan 
odgovarja na i n t e r p e l a c i j e v prejšnjih sejah stav
ljene. Na interpelacijo dr. K. Bleiweisa in Potočnika 
zavoljo ustanove d r ž a v n e o b r t n i j s k e š o l e v Ljub
ljani odgovarja, da po odpisu naučnega ministerstva 
zarad slabih financ ni še mogoče zdaj tacih novih šol 
povsod ustanoviti, a da se to utegne zgoditi pozneje. — 
Na interpelacijo Horakovo, zakaj dr. Jan. Bleiweis, ki 
je bil že leta 1867. za častnega mestnjana imenovan, 
ni dozdaj še dobil dotične d i p l o m e , odgovarja župan, 
da tega ni sedanji mestni zastop kriv, da pa se bode 
dr. Bleiweisu diploma kmalu izročila. — Na interpela
cijo Regalijevo odgovarja, da je mestni zbor v eni prejš
njih sej že sklenil, da morajo hišni gospodarji za vsako 
t a b l i c o , ki jo po novih uličnih številkah na svojih 
hišah imajo, dotični strošek plačati. Na drugo interpe
lacijo Regalijevo, da bi se pot po K u r j i v a s i b o l j e 
p o s u l a in ponoči bolje r a z s v e t l i l a , je odgovoril 
župan, da se je cesta že skoz in skoz dobro popravila, 
zarad bolje osvečave pa se je dal magistratu ukaz, pre-
vdarek teh stroškov narediti, ki se bode odboru v raz
pravo predložil. — Konečno protestuje župan gledč na 
interpelacijo Regalijevo o nemarnem službovanji mestnih 
uradnikov zoper očitanje gosp. Regalija, katero v daljem 
govoru imenuje krivično, češ, da mestni uradniki imajo 
mnogo posla zunaj pisarnice in da ne postopajo , če se 
med službenim časom na ulicah vidijo. Odbornik Regali je 
na to hotel besedo poprijeti, al župan mu je ni dovolil, 
ker po opravilnem redu se ne morejo odgovori na in
terpelacije razpravljati. — Potem se je začela obravnava 
dnevnega reda. O peticiji tukajšnjih branjevcev, naj 
se p r e k l i č e p r e p o v e d o predkupovauji živeža v 
Ljubljani, poroča dr. K. Bleiweis v imenu policijskega 
odseka tako-le: Ker je mestni zbor na p r o š n j o mno
ži l i m e s t j a n o v pred nekoliko leti to prepoved v ta 
cilj in konec sklenil, da ne bi se jim živež po pred-
kupcih podražil, in ker imajo branjevci prilike zadosti, 
nakupiti živeža zunaj mesta (pred šrangami), zato pred
laga odsek, naj ostane ta prepoved. Zoper ta pred
log govorijo Horak, Regali, Petričič, trde, da taka pre
poved je zoper prosto trgovino, in da mestjani od nje 
nimajo nikake koristi. Po dalji razpravi, katere so se 
udeležili Lasnik, Trpin in Dežman in ki so dokazovali, 
da ta prepoved — brez škode branjevcev — brani po-
dražbo živeža bolj u b o ž n i m m e s t j a n o m , na katere 
treba vsakako v prvi vrsti ozir jemati, je obveljal od
sekov predlog. — Dalje poroča dr. K. Bleiweis o na
g r a d i , katera naj se da gosp. Skaletu za p r e i s k o 
v a n j e k 6 n j , ki se pripeljejo na Ljubljanske živinske 
sejme, in predlaga v imenu odsekovem , naj se ta na
grada za 1. 1876. določi na 50 gld. zato, ker je dosihmal le 
malo konj prišlo na mesečne sejme; če pride v prihod
nje več konj na sejm in bode več posla s preiskavami, 

se povikša nagrada. Vrh tega je bilo sklenjeno, da se 
štantnina na živinskem sejmu od 5 sold. povikša na 6. 
Odbornik R e g a l i govori za povikšanje nagrade gosp. 
Skaleta na 100 gold. zato, ker je imel veliko posla; če 
pa je mestna blagajniea revna, naj se ta svota vzame iz 
plače mestnega fizika dr. Kovača, ki ima preveč plačer 
pa nima druzega dela kot sekrete in gnojišča ogledo
vati pa občinstvo mučiti* (Ta izjava izbudi velik nemir.) 
Poročevalec dr. B l e i w e i s zagovarja predloge odsekove, 
po katerih ni izrečeno, da ne bi se v prihodnje utegnila 
povikšati nagrada za ogledovanje sejmske živine, gosp. 
R e g a l i j u pa odgovori, da delovanje mestnega fizika 
krivo sodi in da bilo bi želeti, da bi mestni zbor, 
magistrat in mestjani bolje se ravnali po nasvetu mest
nega fizika, ki je nevtrudljiv o skrbi za zdravje mesta, 
in čegar delovanje presojevati more le izvedenec zdra-
voslovja. Konečno so bili predlogi odsekovi sprejeti. 

Odbornik P o t o č n i k stavi nasvet in ga obširno 
vtemeljuje, kako naj bi se b r e g o v i L j u b l j a n i c e 
olepšali s tem, da se uravnajo in pozelenijo ali z vr
bami ali s travo. Ta nasvet se izroči stavbenemu od
seku. — Odbornik R e g a l i stavi dva predloga in ju vte
meljuje, naj se a) kultivira m e s t n i s v e t na gradu blizo 
Orelovega posestva, in b) naj se v šolskem drevoredu 
zidajo p r o d a j a l n i c e za mesarje. Predloga obd sta 
se izročila dotičnemu odseku. — Povišanje p a s j e g a 
d a v k a ni bilo dovoljeno; — služba č u v a j a na gradu 
z 280gld. se je podelila L u k e ž i č u . — Konečno se je 
naznanilo, da za letos i z s t o p i j o iz mestnega zbora sle
deči odborniki: Iz I. volilnega razreda gospodje: Dež
man, Dreo, dr. Schaffer, Terpin; iz II. razreda: Burger, 
dr. Kaltenegger, Lašan, Cuber; iz III. razreda: Lasnik 
in Regali, ki je bil voljen namesto dr. Steinerja. 

— (Iz odbora družbe kmetijske.) C. kr. finančno 
vodstvo je po dopisu družbi kmetijski 6. dne t. m. 
prošnjo Ljubljanskih mesarjev, naj bi se vžitni davek v 
§§. 10. in 11. m e s a r s k e t a r i f e za klanje mlade go
veje živine d r u g a č e določil, poslalo na D u n a j c. k. 
finančnemu ministerstvu v rešitev, ter pri tej priliki 
omenja, da dotična §§. tarife leta 1875. razglašena , se 
prav tako glasita, kakor sta se glasila v tarifi 1. 1829. 
— To samo že kaže, da je res treba, da se starina pre
meni po znanatvu novejšega časa. 

— (Odgovor.) Volilni listi za zbor Matičin, ki je 
danes teden (24. dne t. m.), se pošiljajo gosp. tajniku 
P r a p r o t n i k u . 

— „ V a l v a z o r j a " 2. zvezek pride danes (sredo) 
na svitlo. 

— Zadnja piesalna vaja v č i t a l n i c i bila je jako 
odlična; videli smo lepo število Čestitih gospd in gospic, 
ki so se radostne zabavale. 

— Časnik „Edinost" piše v svojem zadnjem listu 
iz Trsta, da je malo upanja, da se ozdravi c. k. sodnik 
Idrijski g. Vencovskv, ki se je , peljaje se s ženo in 
hčerjo unidan iz Trsta proti Nabrežini po železnici, v 
vozu vstrelil, da so ga do smrti ranjenega peljati mo
rali nazaj v bolnišnico Tržaško. 

— (Poslano.) Po poročilu zadnjih ,,Novic" bode 
likvidacijski odbor od d e l n i č a r j e v , ki niso še do
plačali 30°/0

 na vsako akcijo, to doplačilo po sodnijski 
poti iztirjal. To je postavno. Vendar naj pri tej priliki 
bode mi dovoljeno vprašati Častiti odbor: kako stoji s 
tistimi 40.000 gld., ki so jih a g e n t i in p o d r u ž n i c e 
banki d o l ž n i in pa s še druzimi dolgovi? T i , t i so 
tudi in še pred unimi po poti t o ž b e prijeti, da plačajo. 
Treba bilo bi tudi, p o z a v a r o v a l n a o p r a v i l a nemu
doma v red spraviti, od katerih je po zadnji bilanci 
bankinega vodstva še veliko dobiti. Sem ter tje je počil 
glas, da razmotanje likvidacije utegne še kake 3—4 leta 
trajati. Ker pa menda stroški za likvidacijsko osobja 



in uradnike blizo 1000 gold. vsak mesec znašajo, bi ti 
stroški v 3 do 4 letih požrli ogromno svoto od 30 do 
40.000 gold., ako se ne bode vsa moč napela, da se na 
v s e s t ran i hitro vrši likvidacija. In kako stoji s po
družnico v P r a g i ? ali res še zmirom tako, kakor po
prej ongavi brez kontrole? Mislim po vsem tem, da je 
upravičena moja prošnja do čast. likvidacijskega od
bora, naj o vseh zadevah s t r o g o in os tro postopa, 
da bode kmalu konec te falitne kupčije; vsaj ve, da tu 
gre za kožo d e l n i č a r j e v , ki niso svojega denarja 
v banko nesli, da bi zginil kakor dim v zraku. 

En delničar. 
— (V slovenskem gledišči) se bo v nedeljo pred

stavljala živahna burka „Pavliha", poslovenjena po Ne-
stroyevi „Eulenspiegel". 
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